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وابط در غرب آسیا آب شدن یخ ر

شرح در صفحه  11

همزمان با سفر وزیر خارجه سوریه به عربستان بررسی شد

تنش زدایی های شتابان در جهان عرب و فراسوی آن که به نحوی شامل ایران و ترکیه نیز شده، حکایت از بازآرایی قدرت 
در این منطقه دارد که از یک بعد می تواند نشانگر مناسبات داخلی منطقه به ویژه پس از آرام گرفتن نقاط تنش در سوریه، 
یمن و عراق باشد و از سوی دیگر، تغییر نگرش کشورهای منطقه به نقش آفرینی قدرت های بزرگ به خصوص ایالات 
متحده را نشان می دهد. چهارشنبه هفته گذشته فیصل المقداد وزیر امور خارجه سوریه پس از ۱۲ سال قطعی ارتباط 
این کشور با عربستان، به ریاض سفر کرده و با معاون وزیرخارجه این کشور دیدار و گفتگو داشت. محور گفت وگوهای 
فیصل المقداد با مقامات عربستان، که دو روز قبل از برگزاری نشست وزرای خارجه منطقه در مورد بازگشت سوریه 
به اتحادیه عرب انجام شد، دستیابی به راه حل سیاسی برای بحران سوریه، تسهیل بازگشت آوارگان سوری به 

سرزمین خود و همچنین تضمین ارسال کمک های بشردوستانه به مناطق آسیب دیده در سوریه بود.
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باز هم بگردید پرتقال فروش را پیدا کنید
مصطفی میرسلیم نماینده تهران که به فرد پشت 
پرده ممانعت از واردات خودرو شهرت دارد در نامه 
طرح  بهانه  به  جمهوری  رئیس  اول  معاون  به  ای 
مردم  ذلت  مایه  را  آن  دوم  واردات خودروی دست 

ایران برشمرد.
البته اصل ادعای ایشان درست است ملتی همچون 
ایران نباید گرفتارآرزویی دسترسی به خودرویی دست 
دوم دیگران شوداما باید دید چه کسانی مایه این ذلت 
تاریخی هستند. بی تردید جان یک ملت را گروگان 
خودروهای  از  استفاده  به  مجبور  را  آنان  و  گرفتن 
بی کیفیت دو کمپانی داخلی کردن ،خود مهمترین 
علت این ذلت هستند. واردات خودروی دست دوم 
باعث ذلت نیست بلکه اینکه مردم خودروی دست 
دوم خارجی را بر خودروی صفر داخلی ترجیح می 
دهند مایه تاسف است. سال ها با همین بهانه ملت 
را مجبور به استفاده از خودروی بی کیفیت داخلی 
گروگان  را  نسل  چندین  زندگی  کیفیت  و  کردند 
گرفتند. از جیب ملت، و بدون رضایت ملت، سال 
و  تزریق کردند  این دو کمپانی  به  یارانه  و  رانت  ها 
چیزی از آن حاصل نشد. جالب است که حتی در 
نظر نیز حاضر به پذیرش بی کیفیتی خودروی های 
خود نیستند و هزار دلیل می تراشند و عدد می سازند 
تا ثابت کنند چنین گزاره ای صحیح نیست. اما آنقدر 
خارجی  دوم  دست  خودروی  با  که  ندارند  جسارت 
رقابت کنند. هیچ سنجه ای دقیق تر از انتخاب بازار 
برای قضاوت کیفیت وجود ندارد. خود می دانند که 
در رقابت با خودروی دست دوم خارجی باوجود تعرفه 
های سنگین گمرکی بازهم مردود می شوند فلذا برای 

واردات آن مانع تراشی می کنند.

محمدعلی وکیلی سرمقاله

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: بحث تغییر در نحوه سهمیه بندی بنزین به منظور 
مدیریت مصرف از اختیارات دولت است اما به شرطی که 
افزایشی در قیمت بنزین رخ ندهد. در غیر این صورت نیازمند 

مصوبه مجلس یا مصوبه شورای سران سه قوه است. 
پرویز محمدنژاد با اشاره به انتشار مطالبی در فضای مجازی 
مبنی بر تغییر سهمیه بندی و قیمت بنزین، بیان کرد: بحث 
نحوه سهمیه بندی بنزین در اختیار دولت است. بر اساس 
برنامه هایی که دولت طراحی می کند می تواند تغییراتی در 
سهمیه ها اعمال کند. از طرف دیگر به جهت حساسیتی که 
بر روی بنزین وجود دارد. کاهش سهمیه و یا افزایش قیمت 

آن موضوع حساسی است.
وی در ادامه اظهار کرد: ما سال گذشته نیز شاهد بودیم 
در  بنزین  در حوزه  را  پایلوت طرحی  به صورت  دولت  که 
کیش اجرا کرد تا سهمیه بنزین به خانوار داده شود و آنها 
نیز بتوانند آن را به فروش رسانند. کمیسیون انرژی نیز با 
این طرح مخالفت کرده بود. بنا بود نتیجه اجرای این طرح 
به کمیسیون انرژی ارسال شود تا مورد ارزیابی قرار گیرد که 
مثبت بوده یا منفی. در نهایت کمیسیون انرژی این طرح را 

رد کرد و دولت نیز به مصوبه کمیسیون انرژی تمکین کرد.
نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی، تصریح 

کرد: بحث کاهش سهمیه ها نیز بار دیگر حدود چندین 
ماه پیش در فضای مجازی عنوان شد. ما نیز از وزیر سوال 
کردیم و وزیر این موضوع را قبول نکردند. این موضوع نیز 
در همانجا باقی ماند. بنده تصور می کنم اکنون نیز بحث 
کاهش سهمیه جدی نیست؛ چراکه کاهش مصرف باید 

همراه با یک شاخص دیگر رقم بخورد. مگر اینکه ما سهمیه 
بنزین ۳ هزار تومانی را کم کرده و برای فروش مازاد آن رقم 

بالاتری در نظر بگیربم.
وی در ادامه تاکید کرد: اکنون ما ۶۰ لیتر بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی عرضه می کنیم. مازاد آن تا ۲۵۰ لیتر یا بیشتر از 

آن را با نرخ آزاد ۳۰۰۰ تومانی عرضه می کنیم. مگر اینکه 
سهمیه را از ۲۵۰ به ۱۵۰ رسانده و مازاد بر ۱۵۰ لیتر را با 
قیمت بیشتری عرضه کرد. اگر بنا باشد این اتفاق رخ دهد 
ما حتما تغییر قیمت را خواهیم داشت. تغییر قیمت نیز 
حتما نظر مجلس را می خواهد. تا به امروز ما نیز چند روزی 
است صرفا در فضای مجازی این مطالب را می بینیم اما نگاه 
ما این است که شایعه است مگر اینکه مسئولان روز شنبه 
اعلام کنند چنین چیزی است و آنگاه کمیسیون انرژی به 

موضوع ورود خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، وی افزود: تاکنون در کمیسیون انرژی 
مجلس چنین موضوعی طرح نشده است. مدیریت مصرف 
در حوزه حامل های انرژی منهای تغییر قیمت بر عهده دولت 
است. مجلس قبلا این اختیار را به دولت داده است تا برای 
مدیریت مصرف برنامه ریزی انجام دهد، اما به شرطی که در 
قیمت تغییری ایجاد نکند. در دولت گذشته نیز که قیمت 
بنزین تغییر کرد مجلس را خیلی در جریان قرار ندادند. سران 
سه قوا این کار را کردند. افزایش قیمت بنزین دو راه دارد. 
یا سران قوا بنشینند در مورد آن تصمیم بگیرند یا اینکه در 
اصل مجوز افزایش قیمت دهد. در دوره قبل این قدرت را از 
مجلس گرفتند. اکنون نیز تذکرات لازم در مجلس داده شده 

و بعید است که تغییری در قیمت بنزین رخ دهد.

یک عضو کمیسیون انرژی پاسخ داد

آیا قیمت و نحوه سهمیه بندی بنزین تغییر می کند؟

یک تحلیل گر سیاست خارجی مطرح کرد
نقش تنش زدایی تهران- ریاض در معادلات منطقه ای 

خبر

رئیس جمهوری در جلسه شورای  عالی مسکن
اگر بانکی به تعهداتش عمل نکرده باید پاسخگو باشد

رئیس جمهور در جلسه شورای  عالی مسکن پس از ارائه گزارش هایی درباره 
عملکرد وزارتخانه ها، استانداری ها و بانک ها در زمینه اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن وزرای کشور، اقتصاد، راه و شهرسازی، رئیس کل بانک مرکزی و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه را مامور رسیدگی به اهمال های احتمالی و تسریع روند 

اجرای این طرح کرد. 
سید ابراهیم رئیسی در ششمین جلسه شورای  عالی مسکن که پنج شنبه 
در محل نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، مسکن را اهم مسائل کشور و 
مهم ترین دغدغه مردم دانست و تأکید کرد: دولت تأمین مسکن را با تلاش 

مضاعف و بی وقفه پیگیری می کند.
رئیس جمهور با تاکید بر پیگیری جدی اجرای مصوبات جلسات مربوط به 
تولید مسکن براساس یک زمان بندی مشخص، زمین را اصلی ترین مسأله 
در تأمین مسکن دانست و با اشاره به قانون واگذاری اراضی دستگاه ها برای 
ساخت مسکن مورد نیاز در کشور اظهار داشت: برخی دستگاه ها عملکرد 
خوبی در واگذاری اراضی داشته اند، اما برخی دیگر باید نسبت به اجرای قانون 

تسریع نمایند و پاسخگو باشند.
رئیسی در این جلسه ۳ ساعته که رئیس بانک مرکزی و مدیران عامل 
بانک ها نیز در آن حضور داشتند، ضمن استماع گزارش عملکرد بانک ها در 
تأمین مالی پروژه های مسکن، تصریح کرد: براساس قانون باید ۲۰ درصد 
تسهیلات بانکی برای ساخت مسکن تخصیص یابد و اگر بانکی به قانون عمل 

نکرده باید در این خصوص پاسخگو باشد.
رئیس جمهوری گفت: اگر بانکی به جای پرداخت تسهیلات برای ساخت 
مسکن، این ثروت را صرف کارها و سرمایه گذاری های کاذب کرده، نمی توان از 
آن گذشت، ولی اگر ظرفیت و توان مالی کافی برای پرداخت تمام تسهیلات 
مقرر در قانون نیست، وزارت اقتصاد اصلاح قانون را از طریق مجلس پیگیری 

کند تا مدیران متهم به قانون گریزی نشوند.
رئیسی، زمین و مصالح ساختمانی را مهم ترین عوامل گرانی مسکن دانست 
و با اشاره به تدبیر دولت برای تأمین زمین در جهت کاهش هزینه ها، وزیر 
صمت را مأمور کرد از طریق رایزنی با تولیدکنندگان سیمان و فولاد، بستر لازم 

برای تأمین این مصالح با قیمت مناسب جهت ساخت مسکن را فراهم کند.
رئیسی با اشاره به عملکرد استانداران در پیگیری سیاست های دولت در 
حوزه مسکن خواستار پاسخگویی آن دسته از استان هایی شد که مأموریت 
خود را به درستی انجام نداده اند و گفت: وزرای کشور و راه و شهرسازی 
استان هایی که طبق  به  بازرسی  موظف هستند در اسرع وقت یک گروه 
گزارشات موجود عملکرد ضعیفی در این حوزه داشته اند، اعزام کنند تا موضوع 

را با دقت مورد بررسی قرار دهند.
»تسهیل و اولویت بخشی در صدور مجوز ساخت و ساز«، »سرعت بخشی 
به احداث مسکن روستایی« و »اعتبارزدایی از اسناد عادی« از دیگر تأکیدات 

رئیس شورای عالی مسکن در این جلسه بود.
رئیسی همچنین از لزوم جذب سرمایه بخش خصوصی در حوزه ساخت 
مسکن نیز سخن گفت و وزرای راه و اقتصاد و روسای بانک مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجه را مکلف کرد ظرف یک ماه، راهکارهای تأمین مالی اجرای 
قانون جهش تولید مسکن را در جهت تسریع در تحقق وعده دولت بررسی و 

به شورای عالی ارائه کنند.
رئیسی گفت: مسکن دغدغه جدی کسانی است که خانه ندارند و اجاره نشین 
هستند و تأمین سرپناه برای نیازمندان توسط متولیان حل مشکل مسکن و 
رفع نگرانی مردم، از راه های تقرب به خداوند است. قطعاً بدانید اگر به وظایف 

خود در این زمینه عمل کنیم امیرالمؤمنین علی)ع( هم شادمان می شوند.
در جلسه امروز شورای  عالی مسکن که استانداران سراسر کشور نیز به 
از پیشرفت پروژه  صورت ویدئو کنفرانس در آن شرکت داشتند، گزارشی 
نهضت ملی مسکن و عملکرد بانک ها در تأمین مالی این پروژه ها و کارنامه 

دستگاه ها و استانداری ها در تأمین زمین ارائه شد.
در این نشست علاوه بر بررسی مصوبات گذشته، بسته پیشنهادی ۱۴ گانه 
جدیدی در حوزه های تأمین مالی و کمک به دهک های یک تا چهار، تأمین 
مصالح ساختمانی و جانمایی شهرک های جدید در نوار ساحلی جنوب کشور 

با رویکرد اقتصاد دریامحور مطرح و بررسی شد.

یک تحلیل گر مسائل سیاست خارجی گفت: حداقل سودی که پکن از ایجاد روابط 
و کاهش تنش تهران- ریاض می برد، در صورت استمرار، حفظ ثبات در منطقه است 
که به طور جدی برای تأمین منافع یا ابتکارهای اقتصادی این کشور سودمند خواهد 
بود. علاوه بر این، به منظور حفظ اعتبار خود به عنوان یک کنشگر صلح ساز، پکن 

اراده جدی در حفظ وضع جدید خواهد داشت.
محمد جواد قهرمانی تحلیل گر مسائل خاورمیانه در پاسخ به این سوال که با 
توجه به توافق ایران و عربستان با میانجیگری چین، نقش چین در این توافق تا چه 
اندازه حائز اهمیت است و چین از ایجاد ارتباط میان دو کشور منطقه چه سودی 
خواهد برد؟  گفت: چین به صورت سنتی سیاست دوری یا نزدیکیِ برابر میان ایران 
و عربستان را در منطقه دنبال کرده است اما با افزایش تنش ها در منطقه و وارد 
شدن پرونده هسته ای ایران به فاز جدید، این نگرانی برای چینی ها بوجود آمد که 
روند تحولات می تواند منطقه را وارد یک بی ثباتی جدی کند. به طور طبیعی به دلیل 
نیازمندی هایی که چین به منطقه دارد، این کشور تلاش خود را به منظور ممانعت 

از شکل گیری چنین وضعیتی در قالب میانجیگری دنبال کرد.
به گزارش ایلنا، وی افزود: هم ایران و هم عربستان البته ملاحظات مختلفی 
داشتند که این موضوع، ایفای نقش میانجی گرایانه را برای چین تسهیل می کرد. در 
عین حال، دولت چین از قبل فضا را برای ایفای نقش میانجی فراهم کرد. به عنوان 
مثال، بیانیه های منتشر شده در سفر شی جین پینگ به عربستان، حاوی هشدار 
و به دنبال آن امضای برخی توافقات اقتصادی حاوی تشویق هایی برای تهران بود. 
تا بدین ترتیب، زمینه برای ایفای چنین نقشی فراهم شود. حداقل سودی که پکن 
از ایجاد روابط و کاهش تنش تهران- ریاض می برد، در صورت استمرار، حفظ ثبات 
در منطقه است که به طور جدی برای تأمین منافع یا ابتکارهای اقتصادی این کشور 
سودمند خواهد بود. علاوه بر این، به منظور حفظ اعتبار خود به عنوان یک کنشگر 

صلح ساز، پکن اراده جدی در حفظ وضع جدید خواهد داشت.
قهرمانی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه چین در گذشته با کشورهای 
منطقه حوزه خلیج فارس از جمله قطر و عربستان قراردادهای بلند همکاری امضا 
کرده و با ایران نیز قرارداد ۲۵ ساله را به امضا رسانده، از نظر شما این توافق میان 

عربستان و ایران چه تاثیری در نفوذ چین در منطقه خواهد گذاشت، گفت: در 
رابطه با کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس باید به این موضوع اشاره کرد که این 
کشورها در حال حاضر اراده جدی در متنوع سازی شرکای خود )به عبارت روابط 
بین المللی، دنبال کردن راهبرد مصون سازی( دارند. روند تعاملات اقتصادی و حتی 

امنیتی آنها با چین در سالیان اخیر این موضوع را به خوبی به نمایش می گذارد.
وی افزود:  این مسئله از یک طرف به آگاهی آنها از توانمندی های چین برمی گردد 
که نمی توان آن را نادیده گرفت و از سوی دیگر، به نااطمینانی آنها از تعهدات آمریکا 
مرتبط می شود. به عنوان مثال، در زمانی که آمریکا برخی تسلیحات را به دلایل 
مختلف از جمله مسائل حقوق بشری در اختیار عربستان قرار نمی دهد در اینجا 
زمینه برای توسعه همکاری تسلیحاتی ریاض-پکن فراهم می شود. بنابراین، یک بعد 

توسعه روابط چین و کشورهای عربی منطقه به اراده این کشورها مربوط است.
قهرمانی تصریح کرد: در کنار این، اشاره به این موضوع هم ضرورت دارد که 
همزمان با طرح راهبرد چرخش به شرق در سیاست خارجی آمریکا، چین سیاست 
حرکت به سمت غرب جغرافیایی را دنبال کرد. یکی از مهمترین انگیزه ها در این 
خصوص، کاهش احتمال برخورد در مناطق پیرامونی چین است. این مسئله نیز 
نقش جدی در افزایش انگیزه پکن برای حضور در خاورمیانه ایفا کرده است. در لوای 
همین راهبرد، به اضافه الزامات رشد اقتصادی، ابتکار کمربند و راه مطرح می شود 
که در حال حاضر، به یک فاکتور پیونددهنده جدی میان چین و کشورهای منطقه 

بدل شده است.
وی در ادامه گفت: مهمترین دلالت این موضع این است که همچنان حفظ ثبات 
در منطقه برای چین اهمیت زیادی دارد. توافق تهران و ریاض با کاهش تنش هم به 
معنای استمرار جریان انرژی به چین خواهد بود و هم می تواند فضا را برای گسترش 
نقش آفرینی پکن در منطقه بویژه در حوزه اقتصادی فراهم کند. هرچند اغراقی نباید 
صورت گیرد. چراکه آمریکا همچنان شریک امنیتی مهم عربستان به شمار می رود و 

تا آینده قابل پیش بینی تغییری در این موضوع صورت نخواهد پذیرفت.
قهرمانی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه در توافق میان ایران و عربستان 
چین نقش میانجیگری داشت که منجر به توافق شد و با توجه به اینکه ایران و 

آذربایجان این روزها با افزایش تنش در روابط خود همراه هستند، آیا چین در جهت 
دستیابی به طرح ابریشم نوین می تواند با میانجیگری در روابط ایران و آذربایجان 
و همچنین حل مسئله کریدور زنگزور به کاهش تنش میان دو کشور کمک کند، 
گفت: با توافق تهران و ریاض با میانجیگری چین، بحث های زیادی در خصوص 
امکان ایفای چنین نقشی توسط پکن در دیگر مناقشات و منازعات بین المللی مطرح 
شد. اما موضوع مهمی که باید آن را درنظر داشت این است که هر منازعه یا مناقشه 

شرایط خاص خود را دارد.
این تحلیلگر مسائل بین الملل تصریح کرد: در رابطه با موضوع آذربایجان ابتدا 
ضروری است بیان شود که طرح وارد کردن چین به عنوان میانجی از اساس صحیح 
نیست چراکه ایران و عربستان کنشگران برابر درنظر گرفته می شوند این در حالی 
است که نباید روابط ایران و آذربایجان را اینگونه تعریف کرد و وارد کردن پکن به 
نوعی به معنای پذیرش ضعف و همچنین نادیده انگاری ظرفیت ها و توان ایران در 
برابر آذربایجان است. در عین حال آذربایجان به دلایل مختلف از جمله توسعه 
روابط با کنشگران ثالث، تصور می کند که می تواند تغییرات ژئوپلیتیکی جدی در 
منطقه قفقاز جنوبی بوجود آورد. موضوع دیگر اینکه، اگرچه چینی ها به توسعه 
کریدور میانه امیدوارند اما به این موضوع نیز واقفند که شرایط این منطقه می تواند 
با شکنندگی مواجه شود. در نتیجه، منطقی است که دیگر شاخه های ابتکار کمربند 

و راه را در اولویت قرار دهند.
قهرمانی در پاسخ به این سوال که نتایج توافق ایران و عربستان در کوتاه مدت 
و بلند مدت چه خواهد بود، گفت: باید به چند مسئله مهم در این ارتباط اشاره 
کرد. یک بعد به روابط دوجانبه تهران و ریاض برمی گردد که در صورت استمرار و 
بقای توافق، کاهش تنش و مدیریت روابط را در پی خواهد داشت. بعد دیگر به 
موضوعات منطقه ای همچون یمن یا سوریه مرتبط می شود که نمی توان گفت تهران 
و ریاض بدون توافق حداقلی پیرامون آنها به سمت توافق حرکت کرده باشند. مسئله 
دیگر به روابط اسرائیل و کشورهای منطقه مربوط می شود. بدون تردید، درک ریاض 
از احتمال برخورد میان تل آویو و تهران )و احتمال اقدام تهران علیه آن( بر تمایل به 

کاهش تنش با تهران نقش آفرین بوده است.


